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FFF har som målsättning att tillvarata Frykerudsbornas intressen. Det är en politiskt 
och religiöst obunden förening. 
Den finansieras genom medlemsavgifter. I samarbete med de lokala byalagen vill vi 
verka för en levande landsbygd, där det skall finnas en tillfredsställande service. FFF 
försöker att sprida kunskap om vår lokala historia och utveckla den lokala turismen. 
I tidningen Frykposten som delas ut kostnadsfritt till alla hushåll i Frykerud fyra 
gånger per år, vill vi sprida information om vad som händer i Frykerud. 
 

Frykposten ges ut i  Manusstopp 
 

Mars, vårnummer 10/2 
Juni, sommarnummer  10/5 
September, höstnummer 10/8 
December, vinternummer 4/11 
 

Adressen till redaktionen är: 
Karl Evert Evertsson, Östra Glänne Stormyren 16, 665 92 KIL 070-538 94 59 
Kerstin Wallin Där Nole Rörmyren 665 93 KIL 
Ansvarig utgivare: Georg Forsberg, e-post: georg.forsberg@kil.se 
E-post till redaktionen: stormyr@telia.com       Hemsida: www.frykerud.se 
 

FFF: styrelse   
Ordförande Georg Forsberg 
Kassör Kerstin Wallin 
Sekreterare: Ingrid Lööv 
Ledamöter: Kenneth Bengtsson, Leif Albinsson, Kerstin Strand,  
 Ingmari Johannesson, Stig Larsson. 
  
 

Medlemsavgiften är 100 kronor för ensamstående och 200 kronor för en familj. 
Medlemmar bosatta utanför Frykerud får tidningen per post och betalar 250 kronor. 
Stöd oss med din medlemsavgift till plusgirokonto 63 59 04-6 och skriv namn och 
adress. Spara kvittot, det gäller som medlemskort. Alla är välkomna med material till 
Frykposten. För specialannonser i Frykposten tillämpas sponsoravgift.  
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Ordförandens ruta  
 

Vid föreningens årsmöte i april kom ett 15-tal medlemmar till Skålleruds 
Byastuga. Med van hand lotsade mötesordföranden Kenneth Bengtsson oss 
genom föredragningslistans olika punkter. På annan plats i tidningen presenteras 
de beslut som togs. Smörgåstårtan till kaffet fick beröm, liksom Byastugans 
nyrenoverade kök. Det senares tillkomst tack vare kommunens anslag till 
bygdeutveckling och förstås en god portion ideellt arbete. 
 

På årsmötet diskuterades olika förslag på verksamhet. Intresset för Frykposten 
är stort, den fortsätter att ges ut med fyra nummer under året. Redaktionen ber 
om uppslag och bidrag till tidningens innehåll. I detta nummer gör Bodil och 
Ingela Nilsson, Sjöholm precis så, bidrar och fyller tidningen med läsvärda 
artiklar. Med den här tidningen gör John Lysander premiärturen som utkörare. 
 

Många uttryckte önskemål om att arrangera besök till platser med viktig historia 
eller idag aktuella, som representerarutveckling och framtidstro. FFF anordnar i 
juni ett besök till Frykfors, där Bertil Haglund berättar om platsens omfattande 
industrihistoria. Se annons. I september planeras studiebesök till Älvenäs 
industrimuseum med stort innehåll. Från Utteruds bobinfabrik, en gång belägen 
strax söder om Fagerås, till Rayons tillverkning av klädfibrer från skogsråvara. 
Mer om det i nästa nummer. 
 

Kom ihåg Frykerudsdagen den 3 augusti, som vanligt i Järnvägsparken i 
Fagerås, som i år arrangeras av hembygdsföreningen och FFF. Då delas 
Frykerudsäran ut till välförtjänt person/-er. Förslag på namn ges till någon i 
styrelsen för FFF, senast 15 juli! 
 

Kom också ihåg EU-valet, poströstningen börjar 22 maj, valdag den 9 juni. 
Önskar alla läsare en fin sommar med lagomt mycket väder! 
 

Georg Forsberg 
Ordförande  
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Årsmötesprotokoll med Föreningen Frykeruds Framtid 
 

§1. George Forsberg (ordförande i föreningen) hälsade välkommen. 
 

§2. Mötesfunktionärer valdes i form av:  
a. Mötets ordförande – Kenneth Bengsson 
b. Mötets sekreterare – Bo-Jacob Enqvist 
c. Justerare – Kerstin Strand & Stig Larsson  

 

§3. Mötet godkände att kallelsen blivit korrekt utlyst. 
 

§4. Mötet fastställde dagordningen 
 

§5. Verksamhetsberättelsen lästes upp av George Forsberg varefter mötet godkände 
verksamhetsberättelsen. 
 

§6. Bokslutet redovisades genom att resultat- och balansräkning gicks igenom varefter bokslutet 
godkändes av mötet samt beslut att upprätta nytt räkenskapsår enligt styrelsens förslag. 
 

§7. Revisionsberättelsen lästes upp av George Forsberg. 
 

§8. Därefter beslutade mötet att gå på revisorernas linje det vill säga att ge ansvarsfrihet för 
styrelsen. 
 

§9. Karl-Evert Evertsson redovisade valberedningens förslag till styrelse och suppleanter för 
2024 

a. Ordförande på 1 år – George Forsberg 
b. Styrelseledamöter på 2 år– Kerstin Wallin, Kenneth Bengtsson, Stig Larsson 
c. Styrelseledamöter kvarstående på 1 år –Ingmari Johannesson, Ingrid Lööv, 

Kerstin Strand. Leif Albinsson  

Samtliga av styrelsemötena ovan valdes av årsmötet.  
d. Inga suppleanter valdes utan en styrelse på åtta ledamöter ansågs tillräckligt.  

 

§10. Valberedningen redovisade förslag på revisorer på 1 år i form av: 
Torbjörn Tuback, Leif Park 
Dessa två valdes till ordinarie revisorer och ingen suppleant ansågs behövas utan platsen 
som suppleant är vakant. 

 

Valberedningen val till Redaktionskommitté för Frykposten tillika ansvarig utgivare i form är 
Karl-Evert Evertsson, Kerstin Wallin.  
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§11. Till valberedning föreslogs och beslutades  
Karl-Evert Evertsson, Kenneth Bengtsson  

 

§10. Förslag på verksamhet för 2024 föreslogs och beslöts att: 

• dela ut Frykposten med ambitionen fyra nummer per år samt sörja för 
distributionslösning.  

• Arrangemang med besök i Vålbergs museum för intresserade Frykerudsbor (egna bilar 
med möjlighet till samåkning).  

• Frykerudsdagen – en uppskattad dag som kommer organiseras annorlunda år 2024. 
Förutom att dagen avslutas vid ca 13.00 är förslaget att två organisationer har 
huvudansvaret vart 5 år och rotera mellan alla organisationer. Sista ordet är inte sagt 
utan alla uppmanas att komma på planeringsmöte den 21 maj.  

Årsmötet har således tagit dela av förslagen till verksamhet för 2024.  
 

§13. Beslut togs om fastställande av medlemsavgifter – något som står i Frykposten:  
Medlemsavgiften är 100 kr för ensamstående och 200 kr för en familj. Medlemmar bosatta utanför 
Frykerud får tidningen per post och betalar 250 kr.   
 

§10. En övrig fråga kom från Karl-Evert Evertsson som handlade om Frykpostens framtid. Karl-
Evert behöver nu desperat hjälp med det redaktionella, hitta uppslag för nya artiklar och kanske 
hjälp att skriva. En idé kring att involvera låg och mellanstadiet kom. En kontakt med skolorna i 
bygden ska tas.   
 

Frykposten är ett sätt att spegla vad som händer i bygden. Årsmötet respekterar det stora arbete 
som tidningen medför.  
 

Mötet tror att det fortfarande finns ett stort värde att Frykposten kommer ut i pappersform.  

 
 

Vid pennan: Bo-Jacob Enqvist  
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Frykpostens framtid 
 

När vi samlades till årsmöte i Föreningen Frykeruds Framtid så utryckte Karl-Evert en 
stor oro för tidningens framtid som även delades av många fler. Frågeställningen var om 
denna typ av papperstidning har en framtid men även att det behövs fler som kan bidra 
med artiklar att publicera. Han gör ett jättejobb med att skriva och ta ansvar för 
tidningens fortlevnad, men han kan inte göra allt. Min uppfattning är att tidningen har ett 
stort värde för många Frykerudsbor men även som ett sätt för många både företag och 
föreningar i möjligheten att lyfta fram sin verksamhet och arrangemang. 
Om Du liksom jag ser det stora värdet i tidningen så måste vi hjälpas åt, skriv egna 
inlägg eller kom med tips på vad som är lämpligt att skriva om. 
 

Exempelvis: 

• Levnadsöden 

• Berätta om Frykerudsbor i förskingringen 

• På gång i Er förening 

• Inge Nyhlin myntade på sin tid Föreningen Frykeruds Forntid, då kanske det 
bara var historia i tidningen, det kanske det skulle kunna vara mer nu 

• Odlingstips 

• Presentation av föreningar och företag i Frykerud och vad de kan erbjuda 
 

Låt oss hjälpas åt det är allvar nu 
 

Kenneth Bengtsson

 
 

Frykerudsäran 
 

För 30 år sedan instiftades Utmärkelsen Frykerudsäran. 28 personer och organisationer 
i Frykerud har in tills nu fått den. 
Nu söker vi kandidater till Frykerudsäran 2024. Känner du någon Frykerudsbo som har 
gjort något värdefullt för bygden eller för någon medmänniska ,ta då kontakt med någon 
i styrelsen som slutligen utser pristagaren. Överlämningen sker på Frykerudsdagen den 
3 augusti 2024 i Järnvägsparken i Fagerås.  
 

/K.E./  
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9 juni, ett datum att lägga på minnet 
 

Det bortglömda valet, valet till Europaparlamentet, närmar sig. I Sverige går vi till 
val den 9 juni, möjlighet att förtidsrösta finns från den 22 maj. I år är det 7,6 
miljoner medborgare i Sverige som är röstberättigade varav 560 000 är 
förstagångsväljare. 
 

Varför är valet till Europaparlamentet viktigt? En god anledning till att rösta är 
bland annat att 37 % av Sveriges lagar har sin grund i EU-beslut. Oavsett politisk 
åsikt är det genom att rösta som miljontals européer går till valurnorna för att 
forma den europeiska demokratins framtid. 
 

Det är ofta vi möter en oro över att demokratin är i gungning ute i våra kommuner. 
Generationsrapporten från Ungdomsbarometern redovisar också att 26 % av 
landets unga (15-24 år) helt eller delvis tar avstånd från att demokrati i alla lägen 
är det bästa systemet för att styra ett samhälle.  
Så, om du inte redan har röstat är det hög tid att påminna alla och envar som du 
möter att göra sin plikt och rösta den 9 juni. 
 

Kenneth Bengtsson 
  



Frykpostens sommarnummer 2024
 

___________________________________________________________________ 
8 

 

Frykposten får ny distributör 
 

Efter minst 25 år som distributör av Frykposten önskar Karl-Evert Evertsson att 
bli avlöst. Oavsett väglag har Frykposten har alltid nått våra läsares postlådor. 
Varje runda med Frykposten motsvarar åtminstone 25 mil. Med 4 utgivningar 
årligen blir det imponerande 2500 mil som uthållig Frykpostbrevbärare. Stort tack 
Karl Evert! 
 

Som tur är kvarstår Karl-Evert som tidningens redaktör och dessutom som 
vägvisare för den nya distributören: John Lysander. 
 

John Lysander är som mångårig skolskjutschaufför både känd med vägar och 
bekant med sockenbor – en bra egenskap. Förmodligen också välkänd av 
många Frykerudsbor. Är det inte genom den Värmlandstrafikfärgade skolbussen 
kan det va genom traktorgrävarna han spakat genom åren. Eller som mjölkbonde 
och jordbrukare på gården Skogsberg, alldeles söder om Bäckebron. 
 

Som pensionär är John öppen för nya uppdrag. Det är vi mycket tacksamma för 
samkörning med Församlingsnytt fortsätter som tidigare. Välkommen John! 
 

Georg 
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Hedersnål med lagerkrans  
 

Hejsan! 
Vi har i Frykeruds Hembygdsförening haft ett styrelsemöte på telefon under 
hösten 2023, och tagit ett beslut om att vi ska söka från Sveriges 
Hembygdsförbund, att ge ett förtjänsttecken till en person. Det var bara en 
”person” som jag inte fick tag på. Detta var alltså hemligt. 
Hedersnål med lagerkrans kan delas ut av Hembygdsförening eller regionala 
Hembygdsförbund, för mångårigt förtjänstfullt styrelsearbete i hembygds-
rörelsen. 
Vid vår fråga till Sveriges Hembygdsförbund om detta var tillräckligt, så kom 
svaret väldigt snabbt……….Svaret var: Givetvis räcker detta! 
 

Personen – Hon blev invald i styrelsen den 28 feb 1997, och valdes då till 
sekreterare. Den posten hade hon fram till 25 feb 2001, då hon blev kassör. 
Kerstin Wallin 
Vi vill verkligen tacka dig för det jobb 
du har lagt ner, och lägger ner genom 
ditt kassörsjobb. Det är ju inte så att 
du har gett dig, men vi vill bara 
”Tacka” dig. Det är alltid perfekta 
papper vad gäller ekonomin, det är 
även slit med detta med lotteriet. Det 
är 26 år i en styrelse. Sveriges 
Hembygdsförbund har idag den 18 
nov 2023, tilldelat Kerstin Wallin med 
”Hedersnål med Lagerkrans”. 
 

Kerstin var inte med på våran träff 
som vi hade den 18 nov 2023. Därför 
så fick hon detta på vårat årsmöte i år 
den 12 mars. 

 

Kennet Bergsten / ordförande  
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Inget är som väntans tider!  
 

I över två år gjorde min onda höft sig påmind och smärtan blev värre för varje dag som 
gick. Jag hade en ilande smärta, så att gå två meter var en sträcka som verkade oändlig 
och jag fick ta till all kraft som fanns för att nå fram till målet. Efter en kontroll i Torsby 
fick jag reda på att det skulle dröja till efter sommaren innan en operation kunde bli 
aktuell och det kunde jag inte stå ut med. På vinst och förlust ringde jag till Arvika och 
där fanns det en ledig tid som passade för mig inom 14 dagar. Jag svävade på moln och 
tyckte att jag vunnit högsta vinsten. 
 

Nu började en tid av isolering för mig. Jag avstod från alla folksamlingar och knappt 
ingen fick komma över tröskeln här hemma och inga verktyg ville jag hålla i för det får 
inte finnas några sår, om det ska bli en operation. Att hosta eller nysa fick inte 
förekomma i min närhet. Aldrig har väl dagarna dragit sig fram så sakta som nu. Allt gick 
bra och så kom den efterlängtade dagen. 
 

Efter ordentligt duschande och skrubbande rullades jag in på operationssalen och det 
dök upp folk från alla håll som skulle serva mig, men jag somnade ifrån alltihop. En 
timme och tio minuter senare blev jag upplyst om att allt hade gått bra och att jag har en 
stark kropp. Efter några timmar på uppvaket kom jag så tillbaka till min sängplats och 
där fanns min rumskamrat Ruth.  
 

Ruth och jag hade aldrig träffats innan, men vi var på samma våglängd och hade 
gemensamma intressen, så det blev intensiva samtal om allt mellan himmel och jord. Vi 
pratade oavbrutet (ja vi sov någon timme) och skrattade och hade trevligt hela två dygn 
innan vi fick åka hem igen. Att ha en så genomtrevlig rumskamrat, ha personal som 
passar upp, få mat serverad, ha fått en alldeles oanvänd höftled insatt och inte ha ont. 
Kan man ha det bättre förspänt? Nej jag tror inte det. 
 

För min del visade det sig att jag har en lika dåligt höft på andra sidan och står redan nu 
i kö för nästa operation. Jag har haft en fantastisk tur och har ingen smärta alls, därför 
kan jag tänka mig att göra en operation innan sommaren om det bara finns tid. Lite 
träningsvärk har jag men nog är det underligt att jag kan gå på min nya höft med hjälp 
av två kryckor efter bara någon timme. 
 

Nu gäller det att träna, så att jag har bättre kondition nästa gång. Nu är väntan över för 
denna gång. Jag har kommit halvvägs.             Kerstin Wallin  
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Information från Kils kommun 
 

 

 

Kils kommun har i samverkan med Svenska Livräddningssällskapet tidigare år 
arrangerat sommarsimskola i Klaxsjön. 
Tyvärr råder det brist på utbildade simlärare vilket leder till att vi inte kan erbjuda 
någon simskola i sommar. 
Livräddningssällskapet har trots idoga försök inte kunna hjälpa oss med 
simlärare varför kommunen tvingats ta detta beslut. 
Framåt så kommer Kils kommun att kunna erbjuda fler utbildningstillfällen än 
tidigare genom en samverkan mellan kommunerna i Karlstadsregionen där man 
från förskola tom åk 6 för möjlighet till simundervisning i Klarälvsbadet i Deje.  
 

Kenneth Bengtsson 
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Återbesök 
 

För länge sedan. År 1967 gjorde familjen sin första utlandsresa. Det var en bussresa till 
Holland. 
Nu var det dags för återbesök. Jag skulle träffa mitt äldsta barnbarn som bor och arbetar 
i Nederländerna. (Holland är en provins i Nederländerna). 
Utvecklingen går snabbt. Och numera ligger allt i mobiltelefonerna (för de som kan 
hantera dem). 
Mina ”flickor” är resvana och det kändes tryggt. Vi bokade parkeringsplats under Sky 
City två veckor i förväg för att spara på min höft. 
Frykerud och Arlanda ligger på var sin kant av Sverige och det blir en lång bilresa. Vi 
letade efter den beställda parkeringsplatsen med vägbeskrivningen stämde inte. Efter 
att ha snurrat tre varv runt Sky City stannade vi. En enda person var synlig och Madelen 
vevade ner rutan och frågade om vägen. Kvinnan tittade på henne en lång stund och 
utbrast” Madde är det du?” Hur stor är chansen att stöta på en bekant som jobbar på 
Flygplatsen? Nu kom vi rätt. 
 

Har inte varit på Arlanda på 15 år, men det mesta var sig lika utom mobiltelefonerna. 
Det hade varit tryggt med en pappersbiljett, men avläsaren släppte fram mig till 
flygplanet, en Airbus 320. Den var lika tidigare. Under inflygningen mot Schiphol kan 
man se att denna del av landet består av rektangulära åkrar som saknar stängsel, men 
i stället har vattenfyllda diken. 
Schiphol är en av Europas största flygplatser och det lilla SAS får landa i utkanten och 
det verkade att vi rullade på marken halvvägs från Stockholm. 
 

Simon bor i Gouda i Provinsen Zuid - Holland inne i gamla staden. Den är omringad av 
en stor kanal. Inne i staden hade många hus en liten kanal framför med en bro över till 
gatan. Många parkerade sina bilar på bron. 
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Gouda har naturligtvis ett praktfullt rådhus. I väderkvarnen kan man få köpa mjöl. 
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Vi förknippar Holland med ost och här fanns centrum för osthantering, 1987 startade 
man en speciell ostmarknad för turister. Den verkliga ostmarknaden startades år 1395.  
 

En frågvis turist fick veta att några husen fanns innan Columbus hade upptäckt Amerika. 
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Simon har en lägenhet på andra våningen i den äldre stadsdelen. Husen i gamla staden 
i Gouda ligger i trånga gränder. Lägenheterna på andra våningen har egen ingång från 
gatan med en smal och brant trappa. Samtliga våningar med dörr till gatan.  
 

 



Frykpostens sommarnummer 2024
 

___________________________________________________________________ 
16 

 

I Bryssel finns en praktfull byggnad som används krigsmuseum. En del är avsatt för 
gamla stridsvagnar och en del för flyghistoria.  
 

 
 

Utanför Bryssel ligger Waterloo. Här avgjordes Europas framtid och Napoleon och hans 
arme förlorade slaget och han blev förpassad till ön Elba i sydatlanten. 
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Tulpanvägen går genom blommande fält. Det är starkt att se fält med endast blommor i 
samma färg. 
 

 
 

Karl-Evert Evertsson  
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Reparation 
 

När man passerar Equmeniakyrkan (den gröna kyrkan) i Fagerås ser man 
byggnadsmaterial och skåpbilar utanför. Detta beror på att lokalen renoveras. 
Takfönstren är bytta, invändigt är ny takpanel med tilläggsisolering monterad. 
Nya golv och ommålning av väggar är på gång. I augusti hoppas vi kunna visa 
upp den nyrenoverade kyrkan.                  / K.E./ 

 
 

FFF arrangerar studiebesök till Frykfors 15 juni -24 
 

Under sakkunnig ledning av Bertil Haglund får vi berättat om forsens historia. Allt 
från det tidiga laxfisket till 1800-talets omfattande industrialisering med träsliperi, 
sågverk och vattenkraft. 
Dessutom har Tomas Karlsson från Fortum lovat att komma och berätta den mer 
nutida historien om Frykfors kraftstation. 
Vi är tacksamma för att vi lyckats engagera dessa personer med sin samlade 
kunskap till detta intressanta besök! 
Vi börjar kl 10.00 lördagen den 15 juni. Vi har tillstånd från Fortum att parkera 
bilar efter deras grusväg som börja uppströms dammen och som leder till 
kraftverket. Ingen anmälan behövs. 
Välkomna!! 

 
 

Frykpostens Redaktion 
 

Vi söker någon med småbarn eller barn i skolåldern som vill skriva om 
vardagen i Frykposten. Glädjeämnen och svårigheter. 
 

Jag vågar inte hoppas att någon kommer frivilligt, men kan du tipsa mig om 
någon som jag kan försöka övertala. 
 

/K.E./ 
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Wassdrågen på vift i Portugal 
 

Första gången jag (Ewa) for till Portugal var 1996. Jag som är flygrädd, tog tåget. 
Det tog 43 timmar. Jag delade nattkupé’ med en manlig japan och en manlig 
argentinare. Japanen var generad att behöva dela en nattkupé’ med en kvinna, 
argentinaren däremot tog upp kort på sina barn och barnbarn och pratade 
konstant i flera timmar. Jag förstod väldigt lite men vi hade det trevligt ändå. Jag 
berättade på svenska om mina barn och han nickade och log, fast han inte 
förstod något. Det var ett trevligt möte utan att språkligt förstå varandra.  
     Det har blivit flera turer till Madeira på grund av klimatvård. Men så nu i april 
var det dags för fastlandet igen. Tänk att ha sådan tur att ha en kusin som köpt 
hus i Portugal och ska bo permanent där för resten av hennes liv. Vi är egentligen 
mer som systrar än kusiner, så självklart var vi tvungna att kolla vad hon köpt. 
     Vi kom till en by med 3000 invånare, beläget mitt i landet, lika långt till 
Lissabon som till Porto. I byn finns en väldigt fin simhall, en brandkår med 4 
brandbilar och 3 ambulanser. Om ambulanserna är på utryckning, kör brandbilen 
dig till läkare. Du kan bli medlem i brandkåren för 100 kronor/år och då erbjuds 
du flertalet kurser som du kan studera. Brandkåren blir lite som ett studieförbund 
med vitt skilda utbildningsområden. 
     Det finns små gemytliga barer/restauranger/pubar i nästan varje gathörn, två 
stycken välsorterade matbutiker, en vegansk restaurang, flera badställen med 
stränder, strövområden, vandringsleder, klädaffärer, ett apotek som var mycket 
välsorterat, en vegetarisk matbutik, flera konditorier, flera kyrkor och mycket 
trånga gemytliga gränder. 
     Varje person som var över 30 år hälsade på oss med ”bon dia” när vi möttes. 
En äldre kvinna visade fram en nybakad sockerkaka och pekade på ett hus dit 
hon var på väg på kaffe. Hon log och såg lycklig ut och delade den stunden med 
oss. På kvällen hälsade vi ”boa noite”. Vi fick ett väldigt vänligt bemötande. På 
ortens bibliotek har vi nu ett lånekort, för vi lånade under tiden vi var där, en bok 
som beskrev orten förr i tiden. Orten heter Pedrogao Grande och ligger i distriktet 
Leiria. 
     Det går att ha pool där man bor och då kommer brandkåren och fyller din pool 
med älvens vatten. Det var så rent att du skulle kunna dricka det. Helt fantastiskt.  
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I min kusins fall fick hon betala 1 200 kronor. Allt på grund av hur många liter du 
behöver. Gränderna är som sagt trånga, så brandbilen körde så långt den kunde, 
sedan drogs en grov slang resten av vägen och genom huset ut på baksidan där 
trädgården ligger. 
     Matpriserna ligger cirka hälften av det vi har här hemma. En öl på en pub kan 
du får för 12 kronor. Vi var ute en kväll och åt mat. Sällskapet åt 4 stora pizzor, 
4 öl, 2 stora glas vin, en stor sallad (stor sallad) och 3 st efterrätter. Det kostade 
640 kronor. Dessutom var det vällagat och gott. 
     Nästa höst ska vi hyra ett hus i byn och stanna i 4 veckor. Då hinner vi 
upptäcka lite mer av naturen runt omkring. Det ser vi fram emot. 
     När vi kom hem blev det eld i baken, för nu tar vi tag i trädgården och 
odlingarna. Vi var kloka nog att rensa allt ogräs innan vi åkte, så nu har jag redan 
sått det mesta av blomfröerna, potatisen är snart färdiggrodd och ett lande ska 
få många pallkragar, som vi ska odla i. Ogräsrensning är mycket tidsödande, 
roligare då att odla utan ogräsjobb. Dessutom står vi i vedhögen för grannen 
hade levererat ett lass med ved, så nu sågas det och klyvs för att klara 
vinterkylan. 
Vintern som gick var ansträngande. Vi var insnöade hela 4 gånger. Det driver 
snabbt igen över gärdena här på Wassdrågen. Ett vattenrör frös sönder, trots ett 
gediget förarbete för att undvika det. Men vi var hemma och hörde när röret 
sprack, så det gick bra. Då vi enbart har vedeldning utan vattenradiatorer blev 
det mycket natteldning för att hålla eldstäderna igång varje timma. Som mest 
hade vi 33 minusgrader ute och så kallt har jag bara varit med om en gång förut 
och det var på 1980-talet. 
     Nu hoppas vi på en härlig sommar med lite regn på nätterna. Var rädda om 
varandra där ute, så hörs vi i höst, hälsar  
 

Ewa och Palle. 
  



Frykpostens sommarnummer 2024
 

___________________________________________________________________ 
21 

 

En av våra tidigare medarbetare har nu flyttat tillbaka till Frykerud och 
återkommer nu med bidrag. Välkommen /K.E./ 

 

Litte tå hôrt  
 

Ja vår´n ja, ja vår´n ja, sjong faddeladde li. Dä ä e fina ti´.   
 

Ja ha flötte hem ! Alltså hemhem. Där ja föddes å bodde di 
förste 20 åra av mitt liv. Nu ä ja tebaka ve utgångspunkten.  
 Vi har gjort ôm ett gammelt magasin te ett littet boende. 
Runt 26 kvadrat. Å dä räcker te ôss två. Dä ble e litta rö 
stôge mä vite knuter. Å gôrfint tak sôm Fryksdalens 
plåtslageri årdne. Vi ä såå nöjde mä allt.   
 

Men dä ha vôrt möe jobb för å få te´t. Dä ska ju vare avlôpp 
o vatten o el og. Å dränering. Å bygger ihop IKEA-kök ä inte 
säkert att en gör mä tôrre ögen. Men nu setter dä där dä 
ska. Tänk vecke pussel dä ä men otrolit nog se va dä ittnô 
sôm fattes. Guschelôv.  
 

1 år ungefär höll vi på. Gôbben ä händi å bror hans har 
hjälpt te möe å iblann nôra te.  
 

Nu ä altan såpass klar, mä staket, se hunn kan vare lös ute. 
Han stortrivs mä å få “vakte” litte.   
 

Mä detta sagt se önsker ja er en riktit go sômmer.  

 

Kram ifrå Ingela på Sjöhôlm i Gunnarsbytôrp 
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Älgjaktsmemoarer från sent 50-tal och tidigt 60-tal 
 

Det började på fångvården i Karlstad.............  
Min svåger Bertil jobbade där och några av hans arbetskamrater sökte jaktmark för 
att jaga älg. Den marken fanns i Gunnarsbytorp. Så tillsammans med markägare så 
var jaktlaget bildat. Som jag minns det så var jakten bara 4 dagar på den tiden. Dom 
som inte hade vapen platsade i drevet, för intresse fanns för det också.   
Men det vore väl bekvämt att få övernatta någonstans och inte behöva åka från 
Karlstad tidiga mornar. Ett fritidshus nere vid Torpsjön fick fungera som jaktstuga. 
Som värmekälla fanns en fotogenkamin. Det var bara det att den skulle fyllas med 
rätt sorts fotogen, med påföljd att annars blev det ganska mycket sot. Dessa jägare 
såg mera ut som sotare när dom vaknade på morgonen. Tack och lov så gick det 
bra med gubbarna men sotet hängde i långa trådar överallt. Det blev både jakt och 
sanering den dagen.   
Jag vet inte hur det är i andra jaktlag, men här har alla pass döpts och fått sina namn. 
Skyttarna fick inte gå genom såten med rädsla för att stöta ut viltet. Blev att vandra 
i kanten rakt upp för berget i gränslinjen mot Västra Ämtervik. Den fick namnet 
“Mördarbacken”.   
Väl uppe på berget kom myrarna. “Malgerudsmyren” och “Linderholmsmyren” 
uppkallade efter dom första passkyttarnas efternamn. Söderut fanns passet “Pôtta” 
(Pottan) döpt eftersom ett sådant kärl hängde på en gren. Oklart hur den kommit 
dit.......  
Fina träskyltar visade vägen fram till passet. Västerut fanns “Klippiga bergen” och 
“Dammängen”, ett mycket bekvämt pass med snurrfåtölj.  
“Tjurtornet” fanns västerut mot Tjärnområdet. Så småningom utökades området mot 
söder och det började byggas jakttorn. Det högsta tornet står på Sparrberget och 
kallas “Sambandscentralen”. Där fick dom allra flesta jaktradios kontakt. På den 
tiden fanns inga mobiler och inga GPS.   
Hörigheten var mycket dålig förr, med störningar, som man sa, berodde på italienare. 
Dom snattrade hela tiden. Söderut fanns passen “Jänkhôla” och “Fôggelmyra”. Mot 
Ringstagränsen togs “Hôltadrevet” och uppe på berget finns passet “Hylsbacken”. 
Det finns mycket mer att berätta, men så här började det en gång.  
 

Ur minnet av Bodil på Sjöhôlm i april 2024  
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Deltagande i SmåKoms vårmöte 
 

24 – 26 april så hade jag tillsammans med Irene Lennemyr-Winkler representerat 
Kils kommun på Småkoms vårmöte i Borgholm på Öland. SmåKom är en 
förening bestående av 74 kommuner upp till Kils storlek som har som syfte att: 

 

• Främja ett brett samarbete mellan de små kommunerna 

• Underlätta för de små kommunerna att uppnå gemensamma lösningar 

• Vara ett språkrör för de små kommunerna på i första hand nationell nivå 
 

Föreningen har två konferenser varje år en på våren och en på hösten och som 
präglas av mycket bra och intressanta konferensprogram så även denna gång. 
Bland presentationerna kan nämnas: 
 

• Studiebesök på nybyggt demensboende, inte helt olikt det nya särskilda 
boende som vi nu bygger i Kil med 80 platser. 

• Kommunal ekonomi, hur Kommuninvest, det kreditinstitut som finansierar 
merparten av Sveriges kommuner och regioner, bedömer utveckling av 
ekonomiska förutsättningar för offentligsidan i form av kommuner och 
regioner. 

• Framgångsrik ekonomisk styrning, Tranemo kommun som bla liksom vi 
arbetar med prislappar. Den sk prislappsmodellen bygger på att man 
sätter en styckkostnad på varje enskild verksamhet som en plats på 
förskola, på särskilt boende osv. Styckkostnaden är baserad på kostnaden 
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i likartade kommuner i Sverige. Utifrån detta så kan politiken sen att göra 
prioriteringar inom olika verksamheter. 

• Kompetenscenter välfärdsteknik, SKR. Svårt att återberätta men det syftar 
till att bla öka digitalisering inom socialtjänsten dels för att ge mottagare 
en bättre service, dels för att det övertid kommer att bli svårt att i 
nuvarande omfattning bemanna samtidigt som behoven ökar. 

• Länsstyrelsen berättade om civilt försvar och förväntan på kommunerna. 
Uppskattad kostnad för kommunerna ca 20 Mdr sek vilket för Kils del 
skulle innebära ca 20 MSEK 

• Kommunexempel på samverkan mellan Bergs och Härjedalens 
kommuner gällande gemensam miljö och bygg avdelning samt gemensam 
VA hantering. Kils kommun har redan idag ett omfattande samarbete med 
närliggande kommuner, men är organiserat på olika sätt beroende på 
behov. Detta gäller bla Räddningstjänsten som är samordnad med 
Karlstad, Hammarö, Grums, Forshaga och Munkfors kommuner. Med 
Forshaga har vi en gemensam nämnd som idag i första hand arbetar med 
IT-frågor. 

• Inför EU valet. Mycket intressant beskrivning kring uppbyggnaden av vårt 
EU samarbetet och hur organisationen kring EU fungerar. Noteras att ca 
1/3 del av svenska lagar har bäring på EU beslut. Under den 
mandatperioden som gått från valet 2019 så har EU parlamentet fattat ca 
300 lagar/direktiv/förordningar. 

• Avslutningsvis så besöktes vi av Civilminister Erik Slottner som gav en 
överblick kring sitt ansvarsområde. Som vanligt och inte förvånande gav 
han inga löften men tog med sig synpunkter och önskemål från oss i 
mindre kommuner. 

 

Borgholms kommun som vi besökte gav oss en inblick i utmaningen att som 
kommun med 10.800 innevånare kunna ta emot 250.000 besökare under längre 
eller kortare tid under sommaren. En utmaning som heter duga och som ställer 
stora krav på en kommuns service men som även ger utkomst för många mindre 
och större företag och sysselsättning för många ölänningar. 

Kenneth Bengtsson 
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Växt-och brödförsäljning vid Equmeniakyrkan 

lördag 1 juni kl 10 - 12 
Försäljning av trädgårdsväxter, plantor, krukväxter, 

hembakat bröd och kakor mm 

Ponnyridning 

Kaffeservering 
 
 

Midsommarfirande vid Equmeniakyrkan i Fagerås 

på midsommarafton 23/6 
kl 10 Tillsammans hjälps vi åt att klä stången 

(ta gärna med blommor) 

kl 11 Dans runt midsommarstången 

Midsommarorkestern, andakt, servering 
 
 

Grillkväll vid Equmeniakyrkan Fagerås 

fredag 28 juni kl 19 

Vi tänder grillarna, du tar med vad du vill grilla! 

En kväll för alla åldrar där vi får äta och umgås tillsammans. 

(ingen föranmälan) 
 

Välkomna! 
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Sommarprogram 2024 
Fornminnesgården Sjölôckekul, 

Säldebråten 
 
 
 

21/6 Midsommarafton, kl. 15 

Vi klär midsommarstången kl 14  

Dans kring midsommarstången, kaffeservering och tipspromenad 
 

23/6 Gudstjänst,  kl. 11.00  
Frykeruds församling 
 

2/7  Ljungbergs,  kl 19.00 
Ljungbergs från Norra Råda är tre musikanter som underhåller med sång och 

musik med inslag av allsång                                

Nävgröt och fläsk serveras från kl. 16.30  

Pris inkl. inträde 180 kr (utan servering 50 kr) 
 

9/7  Frippe,  kl. 19.00 
Frippe från Högboda underhåller med sång och musik 

Kaffe och smörgås serveras från kl. 16.30 

Pris inkl. inträde 120 kr (utan servering 50 kr) 
 
 

16/7  Dick Kihlgrens,  kl. 19.00 
Dick Kihlgrens från Grums är två musikanter som underhåller med sång och 

musik    Kaffe med våfflor serveras från kl. 16.30 

Pris inkl. inträde 100 kr (utan servering 50 kr) 
 

3/8  Frykerudsdagen, i Fagerås kl. 9.30 
 

VÄLKOMNA! 

Frykeruds Hembygdsförening 
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Gubben i Stormyren 
 

Nu  har jag sett det igen. I höstas grävde jag upp blomsterlökarna och förvarade 
dem i källaren. Nu stoppade jag ner dem i krukor. Lökarna ser döda ut och 
rottrådarna är torra. Lite jord och vatten och efter tre veckor såg jag den. Den 
lilla, lilla gröna spetsen sticka upp. En växt som jag normalt inte skulle ha noterat, 
men nu kändes det mäktigt. Att klippa gräsmattorna första gången känns fint. 
Men sedan blir det en belastning. Våren är (ena fin) tid sade Fröding.       
 

Hej,då /K.E./ 
 
 
 

 
 

Korsordsskaparen 
Vinnare i Frykpostens femtiofemte korsord: 

 
 

Agneta Karlsson, Duvåsen 
Jan Larsson, Rörmyren 

 

                                                 

FFF Gratulerar!  
Trisslotter kommer! 

 

Lösningen till det 56 korsordet skickas till: 
 

Karl-Evert Evertsson, Ö:a Glänne Stormyren, 665 92 Kil  
senast 1 augusti 2024  
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Rätt svar på korsord nr 55

 



Frykpostens sommarnummer 2024
 

___________________________________________________________________ 
29 

 

  



Frykpostens sommarnummer 2024
 

___________________________________________________________________ 
30 

 

Redaktionen önskar alla läsare en 
riktigt härlig sommar 

 

 
 

Karl-Evert Evertsson 

Kerstin Wallin 

Georg Forsberg 


